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12. listopadu oslavila úctyhodné STÉ narozeniny paní 

Květa Panchártková 
z Volče. 

Je stále činorodá a ve skvělé psychické i fyzické kondici. Velmi si ceníme, že jsme byli pozváni 
na oslavu, kde jsme spolu s rodinnými příslušníky, přáteli a známými, mohli projevit úctu 
a  popřát mnoho zdraví a spokojenosti do dalších let.
Paní Panchártková se narodila 12. listopadu 1923 ve Vyšehněvicích v rodině Tylerových, 
 základní školu navštěvovala v Rohovládové Bělé a poté dvouletou hospodářskou školu 
v  Přelouči. V téměř dvaceti třech letech 8. září 1946 se vdala do Volče za pana Františka 
 Panchártka. V roce 1947 se jim narodila první dcera Květa a v roce 1952 syn Václav. Paní 
Panchártková celý život pracovala v zemědělství, nejprve v hospodářství ve Vyšehněvicích, 
poté ve Volči. Po vzniku zemědělského družstva v roce 1957 v rostlinné a živočišné výrobě 
v JZD Voleč a po sloučení v JZD Chýšti. Ovdověla 3. prosince 1992. Paní Panchártková má 
dvě děti, pět vnoučat, sedm pravnoučat a tři prapravnoučata. Blahopřejeme k dosaženému 
životnímu jubileu a přejeme do dalších let udržení dobré nálady a radosti ze života.
      Jistě mohu mluvit za všechny obyvatele Volče, hodně zdraví, štěstí a lásky bližních přeje 
celá obec.

Soňa Machurová
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INFORMACE Z RADNICE
Vážení a milí čtenáři,
přinášíme Vám již devátou ročenku Volečák o dění nejen 
ve Volči. Doufám, že Vám zpříjemníme vánoční čas, po-
bavíte se a možná i něco nového dozvíte.  Přeji Vám zá-
bavné čtení.

Ještě jednou bych Vás ráda seznámila se současným 
i uvažovaným systémem veškerých odpadů v naší obci. 
Uvědomujeme si, že současný systém má své meze. Dle 
nového zákona č. 541/2020 o odpadech je obec povin-
na zajistit „Třídící cíle obce“, což znamená do roku 2025 
odděleně soustřeďovat 60% tříděného odpadu, do roku 
2035 tohoto odpadu alespoň 70%. Zavedením individu-
álního svozu papíru dům od domu nám pomůže splnit 
tyto cíle, Vám to přinese větší komfort a tím i větší podíl 
tříděného odpadu. Pokud nebudeme splňovat uvede-
né cíle, budeme nuceni platit víc peněz za skládkování 
odpadu a toto se nutně promítne v poplatcích za obec-
ní systém odpadového hospodářství. Proto jsme Vám 
nabídli další možnost odvozu odpadu dům od domu, 
ve formě modré popelnice na papír. Svoz bude realizo-
ván jednou za měsíc (28 dní), pokud budeme my i Vy 
s tímto systémem spokojeni, je možné rozšířit nabídku 
o  popelnice na plast, kam je možné vhazovat tetrapa-
ky, kovové a hliníkové nápojové plechovky (plechovky 
od piva, iontových nápojů a dalších jiných nápojových 
drinků) nikoliv plechovky od konzerv, ryb, či jiných po-
travin nebo pokrmů pro domácí zvířata. Máme v plánu 
zřídit ještě jedno svozové hnízdo v prostoru před bytov-
kou. Zde budou umístěny zvony na kov a barevné i bílé 
sklo. Poplatky za svoz odpadů zůstanou pro příští rok 
stejné, i když náklady na odvoz odpadů jsou rok od roku 
vyšší. Před deseti lety výběr poplatků víceméně pokryl 
náklady na svoz, nyní po takřka nepřetržitém navyšová-
ní cen, obec svoz komunálního odpadu z velké části do-
tuje. Náklady na tříděný, velkoobjemový a nebezpečný 

odpad jsou pouze na obci. Poplatek ze psů se pro příští 
rok zvedl z 50 Kč na 100 Kč za psa a rok. Na konci toho-
to roku jsme opět schvalovali výši stočného na příští rok 
a  i  v  tomto případě zůstává stočné stejné jako minulý 
rok. I když náklady na servis byly tento rok vyšší a  to 
hlavně z důvodu nasráženého ztuhlého tuku na zařízení 
přečerpávacích stanic a čistírny.

ZNOVU VÁS PROSÍM: NEVYLÉVEJTE TUK DO OD-
PADU! VE SBĚRNÉM DVOŘE JE POPELNICE, KDE 
JE MOŽNÉ HO ODKLÁDAT V  UZAVŘENÝCH PET 
LAHVÍCH.

Působí to velké problémy, zanáší to potrubí obce i vaše 
a  s  sebou nese další náklady, které nakonec zaplatíme 
my všichni. Také se stalo, že někdo přečerpal velké 
množství odpadních vod najednou, jednou ze septiku, 
jednou čistou vodu, pravděpodobně bazén. Víme přes-
ně kolik odpadních vod a kdy přiteklo, přibližně odkud. 
Každé větší množství čehokoli je nebezpečné, může za-
hubit nebo přemnožit bakterie a nové očkování je velmi 
drahé, nehledě na to, že tři dny nepřetržitě jela přečer-
pávací čerpadla.

Pokud si chceme zachovat stočné ve stejné výši, je nut-
né zodpovědně přistupovat ke svým odpadům. 
Mnoho otázek a odpovědí najdete ve zveřejněném do-
tazníku a komentářích k němu na následujících stra-
nách naší ročenky.
Vážení a milí, závěrem Vám chci popřát krásné a po-
klidné prožití vánočních svátků, veselého Silvestra a do 
nového roku mnoho zdraví, štěstí, úspěchů v  soukromém 
i pracovním životě a mnoho životních sil. Ať  každý dal-
ší den stojí za to žít.

Ing. Machurová Soňa , starostka obce
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Na konci září jsme pro Vás připravili dotazníkové še-
tření, abychom zjistili Vaše priority, názory, náměty 
a  v  neposlední řadě i  zkušenosti. Podle výsledku šet-
ření budeme připravovat aktualizaci Programu rozvoje 
obce. Děkujeme všem spoluobčanům, kteří se zúčast-
nili. Dotazník vyplnilo 123 osob ze 315 možných, což 
je  39 %  obyvatel. Zájem o  možnost podílet se  na dal-
ším směrování obce roste s věkem. V nejmladší skupině 
15 - 29 vyplnilo dotazník 34 % respondentů, ve skupině 
30 - 49 to je 37 %, mezi 50 - 64 je to 42 % obyvatel a mezi 
nejstaršími obyvateli byl zájem 43 %. Nyní Vám přiná-
šíme výsledky i komentáře k požadavkům a námětům.

Děkujeme za Vaše odpovědi a za zájem.

Očekávaná odpověď, netřeba komentáře.

Vzhledem k  tomu, že nadále nejvíce obyvatel čerpá 
informace z rozhlasu, doufáme ve zlepšení informova-
nosti modernizací rozhlasu (možnost vysílání předem 
namluvené relace v příhodných časech) a doplněním, či 
zvýšením výkonu tlampačů.

Velká část občanů nemá internet, nadále bude k dispo-
zici informační tabule a rozhlas.

Jsme rádi, že jste z větší části spokojeni, přesto chceme 
obnovit zájezdy do divadel, pozvat loutkové divadlo pro 
děti, realizovat pohodové zájezdy.

Rádi bychom podpořili aktivitu z  řad občanů. Pokud 
máte kapacitu a  chuť podílet se, či sami pořádat něja-
ké sportovní akce, rádi Vám vyjdeme vstříc, zapůjčíme 
lavičky, stan, WC, přispějeme finančním darem. V kul-
turní místnosti jsou dva stoly na ping pong, můžete si 
kdykoli půjčit klíče a jít si zahrát, třeba s Vašimi dětmi.

Tady bylo hodně individuálních návrhů, popřemýšlíme. 
Posezení na opékání, fitness prvky, pískoviště instaluje-
me na jaře.
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Multifunkční hřiště je zatím ve fázi projektování, pokud nám 
bude přidělena dotace, postavíme ho. Díky i za další nápady.

Dendrologický pasport obec má. Revitalizovat veřejné 
prostranství bude realizovat podle již zpracovaného plá-
nu obnovy vesnice z let 1998 a obnovené z roku 2007.

Již mnohokrát bylo řečeno, napsáno, že po výstavbě ka-
nalizace musíme čekat tři roky na možnost podání žá-
dosti o dotaci na opravu místních komunikací, kterou 
vypisuje ministerstvo pro místní rozvoj. Malé obce mo-
hou dostat dotaci až 80%, bohužel je velký převis žádos-
tí. Příští rok začneme řešit přípravné práce.

Bereme na vědomí. Nejprve chceme opravit stávající 
chodníky, v další etapě opravit místní komunikace, po-
sléze chodníky nové. Práce s údržbou obce je nárazová, 
není náplní na hlavní pracovní poměr. Víceméně všich-
ni, kdo se starají o vzhled a chod obce jsou brigádníci 
a  to buď studenti, nebo „svěží“ důchodci. Není jedno-
duché zvládnout všechny kalamitní situace dokonale. 
Děkujeme za pochopení.

Jedná se o projekt Pozemkového úřadu, dříve zamýšlená 
obslužná cesta do Rohovládové Bělé, která měla být po-
stavena prostřednictvím Pozemkového úřadu z evrop-
ských fondů, je bohužel nerealizovatelná (popisuji dále 
jako odpověď na Vaše náměty). Jednoznačně vyhrála 
cesta do Malých Výklek. Tuto cestu si zvolíme nyní jako 
prioritu a budeme její opravu požadovat od PÚ.

V současné době obec jedná již se třetím provozovatelem 
dětských skupin. Rádi bychom upřednostnili tuto mož-
nost, protože mladých rodin v okolí přibývá a o umístě-
ní dětí do MŠ nebo alespoň do dětské skupiny se v okolí, 
dle mých informací (výjimka Strašov – dětská skupina), 
žádná další obec nezabývá. Naše prostory jsou pouze 
na skupinu dvanácti dětí. Náklady se tedy nerozpočítají 
mezi mnoho zájemců a školné bude zřejmě vyšší. Takže 
zatím je to ve fázi studie a zvažování rentability a udr-
žitelnosti projektu. Bylo by třeba rozsáhlých stavebních 
úprav, prostory hostince je však nutné zrekonstruovat 
v každém případě. Pokud nebudeme realizovat dětskou 
skupinu, upřednostnili bychom komunitní klubovny jak 
pro maminky s dětmi, pro seniory, různé zájmové sku-
piny, čítárnu, fantazii se meze nekladou. Další hostinec 
již zřejmě v naší obci není třeba.
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Umístění kontejnerů na odvoz zeleně je problematické 
z důvodů manipulace.
Nápojové kartony se dávají do plastových odpadů.
Jsme na maximální četnosti vyvážení, budeme řešit dal-
ším svozovým hnízdem.
Papíry chceme vyřešit modrou popelnicí u domu.
Votoč to chci zveřejnit na stránkách FB, nejdříve jsem 
tam chtěla zajet a přesně vědět co nabízí, bohužel kvůli 
otevírací době jednou v týdnu mi to nepodařilo, ale ur-
čitě zveřejníme a budeme propagovat.

Nápady a připomínky:

Chybí zubař
Bohužel chybí, zubaři chybí v celé republice, je mi to líto, 
ale to není v možnostech obce.

Vyšší podpora MŠ a ZŠ ve Bělé, veřejné schůze v po-
slední době nejsou, snaha o soudržnost obce.
Zřizovatelé škol a  školek mají zákonem určené peněž-
ní prostředky na každé dítě z rozpočtového určení daní. 

Rádi bychom podporovali školská zařízení, pokud by to 
bylo dle jasně daných pravidel a transparentní. Pokud MŠ 
nebo ZŠ požádala o dar, věnovali jsme. Všechny schůze 
jsou veřejné (zasedání zastupitelstva) a  jsou v  souladu 
se zákonem o obcích zveřejněny pozvánky na ně. O sou-
držnost obce se snažíme kulturními, sportovními akcemi, 
přednáškami, setkáními, přesto jsou stále lidé, kteří se ne-
zúčastní žádné akce.
Zprovozněte prosím radary v obci, některé vozy zde 
projíždí opravdu rychle a nebezpečně, obec by na tom 
mohla i  vydělávat např. úsekovým radarem. Neby-
lo by vhodné na cestu mezi Volčí a Malými Výkleky 
umístit značku, že vjezd je povolen jen občanům Vol-
če, aby nedocházelo k poškozování cesty cizími vozy, 
které mohou jet po hlavní silnici? Toto zavedla např. 
obec Malé Výkleky. Jinak ale velice děkujeme za vše, 
jsme tu moc spokojeni a vidíme, že obec jde správným 
směrem :-).
Radary znovu zprovozníme, je třeba změnit nabíjení aku-
mulátorů, současně jsou akumulátory nabíjeny z veřejné-
ho osvětlení přes léto je to nedostatečné a akumulátory se 
rychle ničí. Pracujeme na řešení.

Komunitní zdroj el.energie, FVE, úložiště
Zatím vyčkáváme. V  současné době je nutné počkat na 
zakabelování nn vedení a výměnu transformátorů, roz-
vodná soustava nemá dostatečnou kapacitu. Obecní bu-
dovy nemají prakticky žádný stálý odběr, kromě ČOV 
a tam již FVE je.

Prosím o vyřešení situace u popelnic s tříděným od-
padem. Popelnice jsou stále plné, obzvlášť papíry 
a bílé sklo. Je vidět, že občané třídí, což je pozitivní 
a proto by měla být situace u kontejnerů nějak řešena. 
Například dokoupením dalšího kontejneru na papír. 
Děkuji.
Vývoz tříděných odpadů je maximální možný. Zatím ře-
šíme odvoz papíru přímo od domu zavedením pro občany 
bezplatné modré popelnice na papír. Zájem budeme zjiš-
ťovat, uskuteční se pouze v případě, že bude vyšší než 70 
% (podmínka SOP), pokud bude tento způsob občanům 
vyhovovat, můžeme stejným způsobem řešit i další. Zva-
žujeme místo na další svozové hnízdo. Náklady na svoz 
od domu hradí obec.

Naučná stezka s informačními nebo aktivizačnimi ta-
bulemi např. v Americe nebo kolem Březinky. Lepší 
a  především včasná informovanost o  termínech po-
řádaných akcí. Občasné divadelní představení pozva-
ných ochotníků pro dospělé a  cestopisné přednášky. 
Obnovení tradice vánočních trhů.
O naučné stezce uvažujeme, chceme spojit fenomény his-
torie obce a okolní přírody. Spolupracovat budeme s paní 
Svatošovou, grafičkou, skupinou Pestré Polabí z.s. a v ne-
poslední řadě budeme konzultovat historické zajímavosti 
s paní Kratochvílovou.
Lepší a především včasná informovanost o akcích – víme 
o rezervách, snad napomůže i modernizace rozhlasu.
Na divadelní představení ochotníků není bohužel dosta-
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tek místa, pozveme znovu divadélko pro děti a obnovíme 
návštěvy divadla v Pardubicích. Na cestopisné přednášky 
dochází pár spoluobčanů a přespolní. Vánoční trh se letos 
znovu bude konat. Děkujeme za příspěvek.

Revitalizovat požární nádrž s  okolním v  jižní části 
obce.
Bohužel pozemek pod a  okolo nádrže je v  soukromém 
vlastnictví, s  vlastníkem jsme neúspěšně jednali. V  sou-
časnosti nemáme žádnou šanci na dotaci a zásadní úpra-
vu této lokality.

Průchod od kontejnerů do nové ulice - zpřístupnit 
Nový rybník z cesty na Kasalice + lavička atd.
Průchod od kontejnerů k nové ulici zařadila na naši žá-
dost do svého projektu developerská firma, které pozemek 
patří a která má v plánu postavit v lokalitě 7 dvojdomků, 
je i v jejím zájmu zjednodušit přístup do centra obce.
 
Prosím o  informování o případných akcích s větším 
předstihem než je v obci běžné, minimálně týden, spí-
še 14 dní.+
Budeme se snažit.

Stezka do Rohovládově Bělé
Stezka pro pěší a cyklisty do Rohovládově Bělé.
Stezka do Rohovládové Bělé je pravděpodobně již neusku-
tečnitelná. Původní plán byl zhotovit obslužnou silnici, 
která měla být 3,5 m široká plus 0,5 m krajnice po obou 
stranách. Cestu by zhotovila Česká republika prostřednic-
tvím pozemkového úřadu, tak jako se staví mnoho pol-
ních obslužných cest v okolí. Obě obce Voleč i Rohovládo-
va Bělá toto měly jako svou prioritu, vykoupily pozemky 
a díky tomu se nikdy neuvažovalo o cyklostezce mezi na-
šimi obcemi. Pozemkový úřad několikrát žádal o dotaci, 
nikdy ji však nedostal. Před létem nám bylo oznámeno, 
že stát bude upřednostňovat cesty, které jsou osázeny stro-
my. To, že cesta již není náhradou pro dopravu po silnici 
I.třídy, také hrálo svou roli, argument, že bude využívána 
i jako cyklostezka, spíše uškodil, protože cyklostezky mají 
mít jiné parametry. Projekt obslužné cesty s financováním 
státu byl ukončen. Nabídku státu využijeme na opravu 
cesty na Malé Výkleky, jak bylo naznačeno v dotazníku. 
Cyklostezka do Bělé je zatím požadována pouze z  naší 
strany, Rohovládova Bělá o tom neuvažuje, považuje za 
dostatečnou alternativu vybudování cyklostezky na Ka-
salice.

Minimalizovat hluk z  dálnice protihlukovou stěnou 
Obnovit rozhlasem pozvání a 2x (4x) ročně realizovat 
veřejná jednání OÚ Zveřejnit na webu obce výsledky 
dotazníku včetně % odpovědí u všech dotazů
Hluk byl měřen a neshledán nadměrným. Všechna zase-
dání zastupitelstva jsou veřejná a pozvánka je zveřejně-
na. Dotazník bude zveřejněn.

- zrcadlo u výjezdu od nových domků – je v plánu
- přístup k WC a vodě na obou hřištích – na malém 
hřišti voda je přístupná, na velkém se bohužel potýkáme 

s vandalismem, bylo by třeba řešení, které by tomu zame-
zilo, veřejné WC běžně nepatří k výbavě dětského hřiště
- oprava (nový) domeček na malé hřiště i za úřadem – 
koupi domečku zvažujeme
- zřízení poličky na knížky na zastávce – je instalována
- houpací kruh na hřiště – popřemýšlíme

Někdo odložil knihy na zastávku. Stálo by za úvahu - 
zřídit na zastávce skříň, polici nebo vitrínu na odlože-
né knihy. Ráda čtu a přečtenou knihu pošlu dál. Něco 
podobného zřídili v Bukovce ze staré telefonní budky. 
Viz předchozí odpověď

Obnova chodníku od Jandáků. Vyčištění náhonů na 
povrchovou vodu.
Chodníky jsou samozřejmě v plánu, čekáme na pokládku 
kabelů do země, proběhne příští, max popříští rok, náho-
ny vyčistíme, děkujeme za upozornění.

Cesta k Sehnoutkovi - zábor vozovky stromy. Místní 
pracovník, ať dělá důsledně co má.
Na chodník zasahují stromy u Kotkova domu a zahra-
dy a borovice o obecního úřadu.
Zařídíme

Obnovení zastávky ve Třídni u autobusové zastávky
Děkujeme za upozornění, na jaře bude zastávka oprave-
na.

Zastupitelstvo si nahrává samo pro sebe. Nejhorší ves-
nice široko daleko.
Bereme na vědomí Váš názor.

Informace i díky sousedským drbům, jeden přechod pro 
obec je málo, hodil by se aspoň jeden navíc u BSV. Ne-
vím co jsou Vrcha, ale ta polňačka od hřiště co vede 
pod dálnicí je totální peklo Svoz popelnic jednou za 
14 dní je bída, v létě smrad. Přidat kontejner na papír 
do hnízda, neustále plné total, nebo papírovou popel-
nici do baráku a individuální svoz. Poplatek za stočné 
je úlet. To jste mohli avizovat, že to bude náklad pro 
čtyřčlennou rodinu 7K ročně a  vykašlal bych se na 
kopání a napojení. Budete ještě zvyšovat? Uvítal bych 
aspoň možnost měsíční platby, třeba zálohové, 1 za 
pul roku nevyhovuje.
To je vesnice (drby). Přechod musí někam vést, musela by 
se na druhé straně udělat alespoň část chodníku, zatrub-
nit a zasypat příkop.
Z vyjádření policie ČR k problematice přechodů pro chodce:
• Přechod musí vést od někud někam. Musí být zajiště-

na návaznost pěší dopravy. Občas vidíme, že přechody 
končí v příkopě, na nezpevněné krajnici a podobně.

• Ke zřízení přechodu pro chodce musí být důvod. Pře-
chod musí být dostatečně zatížen jak pěší, tak moto-
rovou dopravou. Jako pomůcka se užívá čísla min. 50 
chodců/hodina a zároveň minimální intenzita moto-
rové dopravy 200 vozidel/hodina

• Každý přechod musí mít vybudovánu dostatečnou 
nástupní plochu. Před každým přechodem musí být 
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vybudována dostatečná nástupní plocha, kde se shro-
máždí pěší před přejitím přechodu.

Máte pravdu, nyní je již polňačka od hřiště k dálnici opra-
vená, neuváděli jsme ji v dotazníku, protože o opravě už 
bylo rozhodnuto. Svoz komunálního odpadu letos vyjde 
obec na 360 tis. Kč ročně, z  této částky se počítá popla-
tek za svoz odpadů, na poplatcích vybereme 220 tis. Kč, 
(70 tis. Kč jsme již letos zaplatili za recyklační poplatek, 
svoz nadměrných a  nebezpečných odpadů) odvoz třídě-
ných, nebezpečných a velkoobjemových odpadů je pouze 
nákladem obce, občané se na nákladech nepodílí. Pokud 
bychom zvýšili odvoz na jednou týdně, byli bychom nuce-
ni zvýšit poplatek. Popelnice na papír byla jednou z nabí-
zených možností. Poplatek za stočné je vypočítán každý 
rok podle skutečných nákladů a tvorbou povinného fondu 
oprav. Do fondu oprav je dle pravidel dotace nutné na-
spořit 180 tis. ročně, skutečné náklady na provoz činí 300 
- 400 tis. Kč, hlavně energie, odvoz kalu, servis ČOV. Obec 
nemá a ani nemůže mít, dle podmínek dotací, žádný zisk. 
Je možné se individuálně domluvit má platbách za již vy-
stavenou fakturu. Zálohy jsou problematické kvůli zdani-
telnému plnění. Děkujeme, že jste se připojil.

Chybí protihluková bariéra u dálnice. Výsadby stro-
mů u dálnice a na cestě k dálnici.
Chybí mi protihluková bariéra u dálnice.
Protihluková bariéra u dálnice a výsadba zelenĕ u pol-
ních cest
Hluk byl měřen a neshledán nadměrným. Stromy na cestě 
k  dálnici nejsou v  územním plánu a  není ani dostateč-
ně velký obecní pozemek, abychom tam mohli o výsadbě 
uvažovat. Další výsadba stromů bude pokračovat.

Zřízení cyklotrasy do obce Rohovládova Bělá
Chybí stezka Voleč - Rohovládova Bělá! NUTNÁ!
Stezka Voleč - R. Bělá
Vím, že je to hodně palčivý problém, ale viz výše, zřejmě 
zatím není řešení.

Bylo by dobré obnovit přechod pro chodce ve Třídni, 
neb zde přecházejí děti i starší občané. Hlavně od au-
tobusu.
Přechod pro chodce ve Třídni byl zrušen Ředitelstvím 
silnic a dálnic při opravě vozovky, protože nebylo možné 
dodržet rozlišitelnou vzdálenost přechodu a  rozhledové 
podmínky, na tom se nic nezměnilo. Z metodiky Dopo-
ručení pro realizaci či úpravy u vybraného typu přecho-
dů pro chodce České zemědělské univerzity: „Je nutné si 
uvědomit, že realizací přechodu pro chodce dáváme obča-
novi naději, že na uvedeném místě může bezpečně přejít. 
Protože ale přechod není zeď a  základním parametrem 
lidského faktoru je vysoká možnost jeho selhání, bývá tato 
naděje mnohdy falešná, navíc s fatálními následky právě 
pro chodce.“
 
Chybí obchod
Bohužel budova obchodu nebyla nikdy obce, tak jako 
v okolí, kde obec většinou nevyžaduje žádný nájem, nebo 
doplácí na plat prodavačkám. O  nákupu i  rekonstrukci 

budovy zastupitelstvo obce uvažovalo, před zasedáním 
zastupitelstva, kde bychom hlasovali, však již byla budo-
va prodaná. Pravděpodobně by pro koupi nebyla většina, 
ale již se nehlasovalo. Ve chvíli, kdy se tu zrušil obchod, 
nabídli jsme řadu řešení, společný odvoz na nákup, ná-
kup dle seznamu, pomoc při objednávce internetových 
obchodů. Nic z toho nebylo využito a to ani, když byl Co-
vid a osobně jsme obešli rizikové skupiny občanů. Žádný 
obchod se neudrží jen na základě neplánovaných malých 
nákupů. Firma BSV na základě vzniklé situace nabídla 
prodej pečiva, tuto možnost využívá cca 30 volečských 
rodin. Děkujeme. Dojížděly sem pojízdné prodejny nebyl 
o ně příliš velký zájem. Litujeme.

Zlepšit kulturu svozového hnízda - lídé (děti) se cho-
vají jako p.sata
Je dostačující elek. forma zpravodaje, článků na webu 
cyklostezka Voleč - Rohovládová Bělá vyšší frekvence 
vyvážení kontejnerů na trávu, větve, větší informova-
nost o akcích, dění v okolních obcích
Elektronická forma zpravodaje by nebyla dostupná všem 
občanům. Ale mám v plánu elektronický „věstník“ nejdů-
ležitějších informací. Vývoz kontejnerů na bioodpad je 
nákladná záležitost, platíme za každý odvoz jednoho kon-
tejneru 2000 Kč, je dobré, když je opravdu plný. Kontejner 
pouze na trávu sváží ZD Chýšť, záleží na jejich možnos-
tech, například v období žní, podzimní orby, kdy je nejvíc 
potřeba, nemají tolik volné kapacity.

Chybí MŠ jak má být Po kanalizaci vidím jako nejlep-
ší investici do obce vybudování MŠ. Jestliže ji utáh-
nou menší obce jako Výkleky, proč by ji nemohla mít 
Voleč. Každá obec která ji má by ji nikdy nezrušila!!! 
Fantastická lokalita pro MŠ je dům nebo prostor 
„Bezucha“. Peníze? Ty se vždycky nakonec najdou 
a po Vás zůstane cosi hodně nesmazatelného a velice 
potřebného.
Demografické vývoj v naší obci nepředpokládá další ná-
růst školkových dětí, i když predikce je nejkratší možná 
a  tudíž přichází v  poslední chvíli. Pozemek Bezucha se 
prodává za téměř 6 mil. Kč, obec má ročně příjmy roz-
počtu cca 8 mil. Kč, běžné výdaje 5,5 mil. Kč, nesplacený 
dluh ve výši 20 mil. Kč, nevím, kde bychom peníze „hle-
dali“.

Budeme rádi, když Vaše připomínky a dotazy obdržíme 
kdykoli během roku. Můžete poslat e-mail, sms nebo 
vhodit dopis do nové schránky u obecního úřadu.

SM
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 � HASIČI
Po roce se Vám opět hlásíme.
Jako každý rok, tak i  dnes přinášíme 
informace o  celoroční činnosti naše-
ho hasičského spolku. Loňský rok byl 
opravdu pestrý. Tradičně se naši mladí 
hasiči účastnili Tříkrálové sbírky, kde 
prošli celkem pět okolních obcí.
Jelikož už nás Covid „opustil“ mohly 

se konečně naplno rozjet další akce. Takže následovala 
výroční valná hromada, kde se vyhodnotila celoroční 
práce, výhled na další rok a předání ocenění.
Po dlouhé odmlce se konal tradiční hasičský bál v Bu-
kovce a na to druhý den navazoval dětský karneval.
Krok za krokem se nám začal rozbíhat nový rok do pl-
ných obrátek. Mladí hasiči začali jezdit po závodech, a tak 
i naši muži se připravovali na nový ročník hasičské pardu-
bické ligy. Prvních závodů se zúčastnili již v dubnu. A aby 
toho nebylo málo, tak kluci po návratu z prvních závodů vy-
razili k požáru automobilu, který se odehrál na dálnici D11.
Také se k nám přidaly nové členky a postupně začaly běhat 
také ženy (mladší). Naši hasiči nás vzorně reprezentovali, 
jak v našem okresku, ale i mimo hranice našeho kraje.
Ale abychom tu nemluvili jen o sportu a podobně, tak tu 
máme i  jednu velkou událost. Své ANO, si řekli naši 
dlouholetí členové Venda a Eliška. Doufáme, že se jim 
bude dařit v jejich společném životě. A jak nám ubíhal 
čas, tak se průběžně dělala údržba techniky, úprava zá-
zemí a pomoc při kulturních akcích v naší obci.
V září jsme tradičně pořádali další ročník „o pohár SDH 
Voleč“. Letošní ročník, co se do počtů družstev trošku 
zmenšil oproti předešlým ročníkům, ale o to lepší záži-
tek to byl pro všechny zúčastněné. Viděli jsme plno hez-
kých sportovních výkonů, ale i koupání v kádi (což se 

pomalu stává tradicí). Ukončením celého dne byla ve-
černí zábava, kde nám hrála hudba Mars. Dovršením 
celé sezóny byl závod „Sky run“ - běh do nebes (čti 
prudký kopec, asi 23 metrů převýšení). Který se konal 
v Bukovině u Čisté. Letošní výprava, byla oproti té loň-
ské menší, ale o to více se zapsala do našich dějin (ikdyž 
ne zrovna dobře). Abychom to uvedli na pravou míru. 
Naše výprava měla dva ženské týmy a  jeden mužský. 
Všichni si odváží neplatné pokusy, jelikož tento závod 
nedovoluje jedinou chybičku.
Poslední událostí tohoto roku byla brigáda. Na té se zazi-
movávalo zázemí na hřišti, poté technika a nějaký ten úklid.
Co bude v roce 2024? Máme v plánu tradiční akce a tře-
ba bude i nějaké překvapení :)
Budeme rádi, když nás podpoříte a navštívíte námi po-
řádané akce.
Vážíme si podpory všech, kteří nám pomáhají při naší 
činnosti.
Přejeme klidný rok 2024, pevné a trvalé zdraví.

Hasiči Voleč
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 � MLADÍ HASIČI

Opět po roce přinášíme nahlédnutí do končícího roku 
2023 mladých hasičů SDH Voleč. Naše aktivita začala 
i letos Tříkrálovou sbírkou ve Volči, Rohovládově Bělé, 
Kasalicích, Kasaličkách a Pravech. Čtyři skupiny s do-
spělým dozorem tomu věnovaly jednu sobotu a neděli, 
ale odměnou jim bylo volné vstupné na kluziště, které 
město Přelouč vytvořilo na hokejbalovém hřišti, kde se 
scházeli ve volných termínech všichni koledníci z okol-
ních vesnic Přelouče.
V zimních měsících se schází děti každý pátek ve škol-
ní tělocvičně v Rohovládově Bělé. Děti si zde protáhnou 
tělo, zahrají si míčové hry a vypotí kalorie navíc. V úno-
ru jsme jednu sobotu vyjeli na lyže do Vítkovic v Krko-
noších. Začátkem března si šest děti dojelo do Břehů pro 
odznáčky odbornosti. Všichni byli dobře připraveni, 
a tak své odznáčky získali. Konec Března patřil Krako-
nošově jízdě. Ukončení lyžařské sezóny ve Vítkovicích.
V  dubnu jsme začali jarní soutěžní sezónu branným 
závodem v  Rokytně. Následoval závod jednotlivců 
TFA v  Čepí u  Starého Mateřova. Duben byl zakončen 

 Břežským pohárem, kde se ještě soutěžilo bez vody. Prv-
ní sobotu v květnu jsme se zúčastnili soutěže v Dřítči. 
 Neděle patřila Mši za svatého Floriána v kostele v Roho-
vládově Bělé. Následující týden proběhlo okresní kolo 
v  Holicích, poté závod jednotlivců (běh na 60 m přes 
překážky) v  Čeperce. Poslední víkend proběhl branný 
závod u  nás ve Volči. V  Červnu proběhly Sezemické 
noční útoky, kam se děti vždy těší (předzvěst letního 
stanování). Závěr sezóny a ukončení ligy Pardubického 
okresu proběhlo v Kostěnicích.
O prázdninách děti odjíždí na tábory a dovolené s  rodiči 
a mají volno. V srpnu je čas na vodácké putování. Tento 
rok patřil řece Moravě. První den z Moravičan do  Litovle, 
kde byla základna. Druhý den z  Litovle do Hynkova. 
V dalších dnech jsme navštívili Mladečské a   Javořické 
podzemní krápníkové jeskyně. Počasí se nám vydařilo 
a všem zúčastněným se akce velmi líbila. Od května do 
konce září probíhal seriál závodů Hasičské Pernštejn 
ligy. Těchto závodů se účastnili naši dorostenci, ale i do-
rostenky, což nás potěšilo, že se dali dohromady.
V podzimních měsících bylo závodů již méně. Zářijo-
vé závody ve Volči, Memoriál Karla Oppy v  Čeperce, 
neligové Kladruby nad Labem, okresní branný závod 
ve  Svinčanech, Sezemický braňáček a  Břežské TFA, 
kde si děti vyzkoušely opět svou fyzickou výkonnost. 
V  listopadu se konala brigáda na úklid překážek, zázemí 
na hřišti a úklid garáže a prostor hasičárny. V prosinci 
proběhl sběr starého papíru po vesnici.
Chtěl bych popřát pěkné vánoční svátky, hodně zdraví, 
štěstí do nového roku a poděkovat všem, kteří nás v tom-
to roce podporovali, pomáhali nebo nám jen fandí.
Za mladé hasiče sepsal

Novák Martin 
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384
máme obyvatel ve Volči.

162
je čísel popisných ve Volči. 

50:50
přesný poměr mužů a žen.

68
dětí do 15 let.

115
obyvatel starších 60 let.

286
m n.m.  žijeme ve Volči.

100
Kč je nově od roku 2024  

poplatek za psa.



13

18
°C bylo ve Volči 

1. 1. 2023.

60
% odpadu se musí třídit  

od roku 2024.

430
km je z CZ k nejbližšímu moři 

(Baltskému).

1,5
mld myší muselo být  

minimálně v létě ve Volči

 

601 560  655
telefon paní starostky.

SPOLEČENSKÁ  
KRONIKA
Naše řady v roce 2023  
opustili:
Václav Strnad
ve věku nedožitých 90 let
Josef Liška
ve věku nedožitých 94 let

Čest jejich památce!
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 � MYSLIVECKÝ SPOLEK VOLEČ – BĚLÁ
Jaký byl myslivecký rok 2023??? Dá 
se říci, že pro všech 12 členů naše-
ho Mysliveckého spolku Voleč Bělá 
velice podobný jako ty přecházející.
Za hlavní náplň by se dalo považo-
vat zalévání stromků ve 4 stromo-
řadích v okolí Volče. Tuto výsadbu 

jsme zorganizovali ve spolupráci s  Obecním úřadem 
a  se Zemědělským družstvem Chýšť podle vytypo-
vaných cest. V  roce 2021 to byla cesta z Volče do Vy-
šehněvic pro listnaté stromy. Součástí stromořadí byla 
i obnova řady 15 hrušní směrem k Volči. Druhé stromo-
řadí ovocných stromů jabloní, hrušní, švestek a  třešní 
je podle cesty do Chmelníku směrem k  lesu Bahýnka. 
V roce 2022 jsme zorganizovali výsadbu ovocných stro-
mů podle cesty z Volče k Malým Výklekám od Chmel-
níku k silnici Chýšť - Žáravice. Jako poslední se sázelo 
z  Obce na Vrcha. Doufáme, že se podaří stromořadí 
ochránit před suchem a jiným nebezpečím. Věříme, že 
výsadba byla přínosem hlavně pro děti, které se s rodi-
či výsadby účastnily. Jednou se budou moci i jejich po-
tomkům pochlubit, že tyto stromy společně s kamarády 
vysazovaly.
Nezanedbatelná byla spoluúčast spolku Sázíme stro-
my, kteří zajistili sponzory a veškeré technické zázemí 
jako kůly, pletiva a vlastní stromky. Myslivci přispěli vy-
bagrováním a označením jamek pro výsadbu, takže se 
jen přihrnovalo ke stromkům. Při výsadbě se zalévaly 
nejen stromky, ale zahřívali jsme se všichni čajem nebo 
i  dobrou slivovicí, kdo zrovna tu sobotu neplánoval 
jízdu autem. Díky spolupráci jak s obecními úřady tak 
se všemi zúčastněnými jsme vždy za dopoledne byli ho-
tovi. To překvapilo instruktory ze spolku Sázíme stromy, 
jak se dá taková akce naplánovat, zajistit a zorganizovat 

pro jediné dopoledne. Ještě i  dnes všem zúčastněným 
děkujeme.
Teď už jen zbývá první tři roky jednou měsíčně od dub-
na do srpna zalévat a případně opravit pletivo nebo kůly 
pro ochranu stromků. Průběžně se musí uvolňovat úva-
zy stromků ke kůlům a  bude se muset ve třetím roce 
a  potom i  později dle situace provést úprava korunky 
u ovocných stromků. Na přiložené fotografii je za hasič-
ský sbor jako řidič tatry Petr Panchártek a za myslivce 
zalévající Daniel Heřmánek. Během roku se na zalévání 
vystřídali všichni myslivci do 65 let. Protože od důchod-
ců už brigády nevyžadujeme.
Pokud jde o  vlastní mysliveckou činnost tak plníme 
okresním úřadem určený odstřel spárkaté zvěře srnčí. 
U  této činnosti nám bohužel vypomáhají řidiči vozi-
del na silnicích, kdy každoročně v katastru našich obcí 
Voleč a  Rohovládova Bělá počet sražených kusů srnčí 
se blíží počtu 10 kusů ročně. Vedle ulovených 8 srnců, 
3 srn a jednoho srnčete, jsme v roce 2023 ulovili zatím 
ke dni sepisování článku 9 divokých prasat. Zajímavostí 
bylo ulovení jedné daněly. Povolení k odstřelu této u nás 
nepůvodní zvěře máme pouze pro kusy do dvou let stáří, 
protože nemáme dančí zvěř u nás v kmenových stavech.
Důležité pro všechny naše myslivce je skutečnost, že 
právo myslivosti mohou vykonávat ve svém volném čase 
prakticky bez omezení, tak jak mají chuť i potřebu se této 
zálibě věnovat. K tomu, aby tento předpoklad byl zacho-
ván i do budoucna proběhla v říjnu 2022 valná hromada 
místního Honebního společenstva Chýšť, které zahrnu-
je přes 300 členů majitelů pozemků v katastrálním úze-
mí 7 obcí zemědělského družstva Chýšť. Rozhodnutím 
Valné hromady byly opět na dalších 10 let od 1. 4. 2023 
do 31. 3. 2033 pronajaty honitby pro MS Lesana Chýšť 
pro myslivce z Malých Výklek a Chýšť. Dále honitba pro 
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MS Lesana Kasalice pro myslivce z Prav, Kasalic a Kasa-
liček a pro nás honitba MS Voleč Bělá. Trochu s rozpaky 
sledujeme politické přípravy novelizace Zákona o mys-
livosti a uvidíme co nám doba a naši politici připraví?
V naší převážně polní honitbě se v současnosti staráme 
především o  srnčí zvěř zimním přikrmováním senem 
a obilím do krmelců. Pro srnčí je důležité předkládat na 
mnoha místech v  honitbě kamennou sůl, kterou srnčí 
vyhledává a často se v místech slaniska zdržuje. Období 
vysazování bažantů, kachen nebo zajíců polních stejně 
jako koroptví polních se ukázalo jako plýtvání časem 
a financemi v naší vysoce průmyslově obdělávané loka-
litě. Takže nám zůstala vedle srnčí zvěře ještě zvěř čer-
ná. Atraktivní jsou zejména noční lovy za úplňku nebo 
s dnes povolenou elektronickou výbavou pro noční vi-
dění. Dokonce můžete z  tepla domova sledovat pohyb 
v přírodě pomocí fotopastí. Jak to dokumentují další dvě 
fotografie. Stačí jen nastavit fotopast na okamžité ode-
slání fotografie do mobilu třeba jen jednou za 5 minut. 
Díky tomu víte, zda zvěř jen prochází nebo se na krme-
lišti před posedem zdržuje pravidelně. A potom už jen 

stačí ve správný čas být na správném místě, mít pevnou 
ruku a dobrou mušku.
Stejně tak je možné každou středu a sobotu od září do 
konce listopadu čekat na tahu divokých kachen u našich 
rybníků. Dnes už nejde o počet ulovených kachen pro 
obživu rodiny či známých, jak tomu bývalo před mnoha 
lety. Podle starých mysliveckých tradic se na tahu loví 
hodinu před západem slunce až do hodiny po západu. 
Stejné to je ráno hodinu před východem a  hodinu po 
východu slunce. Ty dvě možná pro někoho krátké hodi-
ny ale skýtají mnoho zážitků. Tak jak nám o tom ve ško-
le vyprávěl pan učitel. Připomínám to proto, že všechny 
myslivce z našich místních mysliveckých spolků zasáhla 
v září tohoto roku smutná zpráva, že naše řady opustil 
čestný občan obce Volče, bývalý učitel naší místní jed-
notřídky a pozdější ředitel základní školy v Rohovládo-
vě Bělé. Hlavně ale vzácný člověk a myslivec tělem i duší 
pan Josef Liška. Zemřel ve věku nedožitých 94 let. Ge-
nerace dětí a tím i nás - generaci už dnešních důchodců 
ovlivnil svým osobitým přístupem jak k ochraně a po-
znávání přírody, tak i k práci a zodpovědnosti myslivce 
ke všemu živému v přírodě. Čest jeho památce.

RNDr. Milan Tyller,  
předseda MS Voleč Bělá

ZAJÍMAVOSTI Z ÚNOROVÝCH PREZIDENTSKÝCH VOLEB
                                         PAVEL vs. BABIŠ

                             (procenta hlasů)

 Voleč 63 37 
 Žáravice 35 65 
 Černouček (bydliště Pavla) 91 9 
 Průhonice (bydliště Babiše) 72 28 
 4 024 obcí volilo Pavla  2 165 obcí volilo Babiše

                   —————————————————
 naprostá rovnost hlasů v 65  obcích  
 Babiš rekord v Chánově 98,4 % 4 Romové pro Pavla 
 Volby v zahraničí 95 %  voličů volilo Pavla
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 � Venkovské zabijačky - zdroj masa i zábavy
Na venkově je mnoho příležitostí k setkávání lidí. V létě 
jimi jsou nejrůznější poutě, oslavy prázdnin, tematické 
sportovní hry nebo nepřehlédnutelné hasičské závody. 
V zimním období akce spojené s adventem, vánocemi 
nebo karnevaly. Mezi historicky oblíbené a v poslední 
době znovuožívající patří i  domácí zabíjačky nebo ve 
zjednodušené formě zabíjačkové hody.
Domácí zabíjačka je poměrně náročná událost, jenom 
přípravy zaberou několik dní. Uvařit kroupy, naloupat 
a  usmažit cibulku do jelit, upéct žemli podle recep-
tu, který se předává z  generace na generaci, postavit 
trojnožku, nalít vodu do necek, aby se „zatáhly“, při-
pravit vál, prostory pro odkládání masa a zabíjačkových 
specialit pro vychladnutí, brutar a zásobit se množstvím 
koření, špejlí, obalů na tlačenku a alkoholu.
Ano, především poslední položka nesmí na zabíjačkách 
chybět. Jak jsem již psal dříve, zabíjačky jsou nyní spíše 
společenská událost, tato akce již dávno neplní funkci 
naplnění spíže konzervovaným masem, škvarky a pře-
devším sádlem.
Třebaže sádlo bylo v  poslední době haněno médii, je 
stále důležité v  české národní kuchyni. Navíc nelze 
opomenout jeho příznivé účinky, pokud se konzumu-
je v omezené míře. Obsahuje minerální látky, vitamíny 
rozpustné v tucích (A, D, E, K) a vyrovnaný poměr zdra-
ví prospěšných nenasycených mastných kyselin. Dále 
neobsahuje trans mastné kyseliny, které mohou být ve 
ztužených tucích. A díky vyššímu bodu přepalování je 
vhodné i na smažení. No řekněte, co je lepšího než řízek 
nebo bramborák osmažený na sádle…
Oblibu zabíjaček zvyšuje také možnost pořízení již vy-
krmeného prasete, ideálně v  domácích podmínkách. 

Na  kvalitu získaného masa má vliv krmivo, plemeno, 
způsob ustájení, absence zbytných medikamentů a  sti-
mulátorů růstu a především stres. Je prostě rozdíl mezi 
prasetem krmeným nějakých 100 dní nebo 8 měsíců. 
Takové maso obsahuje i méně vody a více chuti. Většina 
z nás zná kulinářskou definici, že „tuk je nositelem chuti“.
Vykrmit prase v domácích podmínkách je časově i pro-
storově náročný proces. Chlévy byly nahrazeny bazény, 
pergolami a nechci si představit, jak by vypadal udržova-
ný trávník, kdyby se po něm občas proběhlo živelné  prase. 
 Pokud přeci jen chlév zůstal, je třeba vepříka krmit 2x den-
ně, kydat hnůj a pečovat o něj. Možná proto se v zimním 
období zvedá prodej vepřových půlek a lidé se vracejí for-
mou vepřových hodů ke svým zabíjačkovým vzpomínkám.
Na zabíjačky jsem se vždy těšil. Nikdy nezapomenu, když 
mi pan řezník jako malému klukovi pevně stisknul ruku 
a já jeho počínání s velkým zájmem po celý den sledoval.
Ovar z teplého masa, kterému se nic nevyrovná, zabíjač-
kový guláš, prdelačka, teplé škvarky. Tyto pochoutky si 
přímo říkají o společné hodování. Pivo nebo panák sli-
vovice se pak starají o dobré trávení. A další dny jitrnice, 
tlačenka, jelítko nebo žemlák na ochutnání.
České zabíjačky nebo alespoň hody jsou ve světě oje-
dinělé. Snahy některých skupin prosadit tyto akce do 
národního kulturního dědictví vyšly vždy naprázdno, 
možná pro nepřijatelnost pro řady našich aktivistů, kteří 
netuší, s jakou péčí je prase v chlívku ošetřováno a s ja-
kou úctou je v den zabíjačky poraženo…

Milan Novák,  
vedoucí učitel oboru Řezník - uzenář  

v SŠTŘ Nový Bydžov, občan Volče
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Děcka, najdete s rodiči všechna čísla?
Kolik pastelek na plotě má dům čp. 130? …………………………

Jaké telefonní číslo je napsané na hasičárně? …………………………

Kolik je vidět z letiště vysílačů? …………………………

Jaké čp. má dům, který „hlídají“ lvi? …………………………

Kolik postav je nakreslených na boudě na velkém hřišti? …………………………

Jaké má první tři číslice v telefonním čísle správce čističky odpadních vod? …………………………

Kolik kilogramů nejvíce může vážit ten, kdo se chce houpat na žabákovi? …………………………

Jakou nejvyšší rychlostí můžete jet po cestě do Kasalic? …………………………

Kolik smajlíků je na velké průlezce na malém hřišti? …………………………

Kolik bříz roste u firmy AVOSS? …………………………

Kolik kilometrů je dlouhá cyklostezka do Bohdanče z autobusové zastávky? …………………………

Jaké čp. má Obecní úřad? …………………………

Kolik modrých latí má domeček na hřišti za hospodou? …………………………

Jakou nejvyšší rychlostí se může jezdit v areálu firmy Sehnoutek? …………………………

Kolik je v obci kontejnerů na tříděný odpad? …………………………

Jaké číslo je na dopravní značce vedle domu „U Huberta“? …………………………

Kolik schodů vede pod mostem k dálnici? …………………………

Která dvě čísla jsou vyrytá do nápisu na kříži u zvoničky? …………………………

Kolik truhlíků s květinami je u altánku u rybníku Nový? …………………………

Ve kterém roce se narodil Jan Bažant, který padl během první světové války? …………………………

Každé děcko, které předá starostce správně vyplněné odpovědi, dostane určitě odměnu. Tento dětský dotaz-
ník Vám můžou rodiče i stáhnout z obecních webových stránek. Otázky pro Vás sestavila paní Eva Nováková, 
manželka autora sousedního článku ZABÍJAČKY. Příští rok se prý můžete zase na dalších 20 otázek určitě těšit. 

Šimek Milan

citát: Žít, to je nejvzácnější věc na světě, neboť většina lidí jenom existuje. 

Ročenka VOLEČÁK 
Odpovědný redaktor: Milan Šimek. • Grafika: Milan Šimek • Sazba: Studio@Panejo.cz 

Tisk: TISKÁRNA L. Sobotka Řečany n. L. • Vydává Obecní úřad Voleč 
Děkuji předem každému za kdykoliv případně zaslaný vlastní článek nebo fotografii,  
které by tento plátek posunuly opět o kousíček dále. (simmi@centrum.cz) • Šimek M. 

Distribuce tisku zdarma.
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 � Pátý nejlepší stolní tenista světa ve Volči

Za pomoci Pavla Černohlávka jsem 4. 11. 2023 uspořá-
dal II.  ročník neveřejného VRTULOVÉHO TURNAJE 
ve stolním tenise pro pokročilé, který je omezen 24 hrá-
či. Na tom by asi nebylo nic zase tolik zajímavého. Vel-
kou zajímavostí ovšem bylo, že mé pozvání přijal 
paralympio nik Jiří Suchánek. Nejlepší hráč České re-
publiky v této kategorii, v současnosti pátý na světě (před 
ním na světovém žebříčku je Polák, Francouz, hráč Jižní 
Koreje a Slovák). Jirka reprezentoval Českou republiku 
na olympiádách v  Londýně (2012), v  Rio de Janeiru 
(2016) a naposledy v Tokiu (2020). Na dvou posledních 
získal úžasný bronz. Je držitelem 5 medailí z  Evropy 
a jedné světové. Nyní se aktivně připravuje na olympiá-
du v Paříži. Měl jsem tu čest s ním v minulosti kdesi na 
turnaji 2x hrát, s  jakým asi výsledkem, není třeba ko-

mentovat. Jak Jiří na turnaji ve Volči dopadl? 
Co  si budeme povídat. Pár panáčků karibského rumu 
a 2-3  „Plzně“ udělaly své. 
Krásné druhé místo. Ve finále totiž narazil na nejlepší-
ho, nejbojovnějšího, s určitostí v danou chvíli i nejstříz-
livějšího hráče, vítěze prakticky všech turnajů, p. Václava 
Hampla z Chlumce n. C. Ten ve svých 78 letech nemá 
široko daleko předem jasného přemožitele. Vyhrál jas-
ně ve Volči i první turnaj. Jiří Suchánek s ním prohrál 
v pátém setu o pouhé dva body (3:2). Blahopřeji oběma.
UMÍSTĚNÍ VOLEČÁKŮ NA TOMTO NÁROČNÉM 
NETRADIČNÍM TURNAJI?
7. místo Šimek Milan, 9. místo Černohlávek Pavel, 
 následoval Horyna Tomáš, 24 místo na divokou kartu 
Škrach Jarda. Na této akci se nikdo sponzorsky nepodílel.
--------------------------------------------------------------
TURNAJ VE STOLNÍM TENISU pro občany Volče 
pod záštitou OÚ  je v  plánu na Velikonoční sobotu 
30.  března  2024 od 14 hodin, prezentace hráčů od 
13.15 hodin. Info plakát se na stránkách obce nebo ve 
vývěsce objeví včas. 
ZMĚNA DATA VYHRAZENA !! 
--------------------------------------------------------------
VYŠEHNĚVICE – sobota 3.2. 2024 od 13 hodin. 
Kdo se chce zúčastnit krásného, herně nenáročného, 
spíše zábavného turnaje s možností vyhrát tamní jednu 
z mnoha nadstandartních cen, bude ve Vyšehněvicích 
zajisté vítán. Prezentace ve 12.30 hod.

Šimek Milan

 � NOHEJBAL
V měsíci dubnu proběhly brigády na úpravu 
hřiště a okolí včetně pergoly a lavic. 30. dub-
na se stavěla májka večer s tradiční opéká-

ním špekáčků a  zapálení vatry pro pálení čarodějnic. 
Akci jsme pořádali ve spolupráci s kulturním výborem 
Obecního úřadu, který hradil občerstvení pro děti.
Sportovní činnost byla zaměřena zejména na páteční 
kontrolní turnaje, přípravu směrem k hlavní akci sezo-
ny a to X. ROČNÍKU NOHEJBALOVÉHO  TURNAJE 
ve Vyšehněvicích. Konal se začátkem září a  velkého 
úspěchu dosáhlo naše mužstvo s  kapitánem Lubošem 
Košťálem, které obsadilo v  kvalitně obsazeném tur-
naji 1. místo. Mužstvo Třídně se tentokrát na předních 
pozicích neumístilo (J. Novák, T. Horyna, V. Panchár-
tek). Při jejich věkovém průměru 58 let je obdivuhodné, 
že tito chlapci stále ještě hrají. V rámci nohejbalového 
klubu funguje kroužek mariáše a  to zejména v  době 
nepříznivého počasí. Společně s  chlapci mariášníky 
jsme provedli v září sběr železného šrotu. Stěžejní akce 
 VOLEČSKÝ MARIÁŠ - III. ročník byla uspořádána 
podruhé v penzionu VRTULE, tentokráte 18. listopadu 
za účasti 32 hráčů. Organizačně akci zabezpečili Jind-
ra Novák a Petr Heteš. Vítězem turnaje se stal Zdeněk 
 Hrbek ze Lhoty u Přelouče, tchán Petra Heteše. Nejlepší 

Mariáš 2022Mariáš 2022

z našich hráčů byl J. Novák na 7. místě, 8. místo I. Slezák, 
12. místo P. Heteš a 24. místo P. Musil. Zklamáním bylo 
umístění Bohumila Dostála z Vyšehněvic, který je rov-
něž členem mariášnického kroužku Voleč. 26. místo 
bylo určitě pod jeho možnosti. 
Na této akci se podílel i Obecní úřad.

Jandák Miroslav
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 � SRAZ VETERÁNŮ • 12. 8. 2023

Ukázkové počasí, 98 historických vozidel vč. traktorů, 
 jeden bicykl značky MERCEDES, výstavka letadel,  desítky 
návštěvníků, slušná organizace, vícero stánků s občerstve-
ním, dobré jídlo, žádné fronty, pro děti odpolední návštěva 
obří pandy, skákací hrad, večerní diskotéka pro dospělé… 
Co více by si mohli kladně smýšlející občané na toto téma 
přát.

Bude se v budoucnu podobná akce opakovat? 
TO JE SICE JEDNODUCHÁ OTÁZKA, NA KTEROU 
OVŠEM NEEXISTUJE JEDNODUCHÁ ODPOVĚĎ.
Každopádně si může kdokoliv vzít na sebe zodpovědnost 
třeba za špatné počasí a tím zmařenou značnou vstupní 
investici. Každý z nás přeci může dle svých schopnos-
tí pro ostatní cokoliv jiného nebo i  lepšího nabídnout. 
Námětů by se našlo určitě celá řada, jen ta aktivita z řad 
jednotlivců ve Volči výrazně chybí.
Co osobně nejvíce mohlo překvapit?
• Obří ochota jednotlivců, kteří chtěli sami a bez výzvy 

s touto akcí hlavním organizátorům pomoci.
• Jaká krásná cenná vozidla dorazila do Volče na na-

prosto neznámou, nezavedenou akci.
• Že ani tato zajímavá podívaná nepřivedla místní 

(alespoň muži) a  nepřišli se pokochat historickými 
kousky techniky. 

• Určitě po mnoha letech zkušeností nemohlo překva-
pit, že se našli i kritici na tuto akci.

Přesně takto nestranně a do puntíku bych popsal výše zmí-
něný sraz, kdyby ho pořádal kdokoliv jiný z Volče a ne zrov-
na jako v tomto případě Zdeněk Panchártek s Martinou 
Cízlerovou.

Šimek Milan

PTP – 15. ročník
Tentokrát pouze v bodech, neboť ani VOLEČÁK není nafukovací,  
byť letos držíte v ruce nejobjemnější, prvně o 24 stranách (!)

sraz u VRTULE v 9.30 •  tradičně začneme obecním svařákem •  další občerstvení nás čeká  
v Káranicích  •  protože máme výročí 15 let, v restauraci v Obědovicích nám letos zahraje kapela  

CHUDEŘANKA • když vám nebude stačit nabídka tamní restaurace, do kapsy si vezměte buřt 
a kousek chleba  •  13.15 je ustálený a vyzkoušený čas k odchodu směr VOLEČ • po příchodu nabídka  

mj. něco málo z exotických pokrmů • VRTULE tento den zůstane už otevřena do nočních hodin
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NORIMBERK    8. 9. 2023

Po delší covidové pauze přímo za luxusního počasí plně 
obsazený obecní zájezd tentokráte směřoval do druhého 
největšího města Bavorska - do Norimberku. Výhodou 
pro všechny byl fakt, že nás doprovázel Čecho němec 
p. Johan Bushman, který právě v Norimberku více jak 
15 let pracoval.
Začínali jsme v  bohatě zdobené velké soudní síni, kde 
se po válce soudili největší váleční zločinci a kde oneh-
dy padlo 12 trestů smrti. Kdo by přeci neznal výraz 
 NORIMBERSKÝ PROCES. Největší lump Hitler (a nejen 
ten) svůj osud vyřešil předem raději sám. Zmíněnou soud-
ní síň navštíví ročně více jak 100 tisíc návštěvníků.
Druhou zastávkou bylo obří Hitlerovo seřadiště, nebo 
jinak KOLOSEUM. To kupodivu nebylo bombardová-
ním na konci války vůbec poškozeno, jako tehdy cent-
rum. Toto obří seřadiště až pro 500 tis. vojáků (vč. letištní 
plochy) nebylo zcela dostavěno, neboť například na jeho 
stavbu bylo spotřebováno tolik žuly, že další v Německu 
už ani nebyla tehdy k dispozici. Bystré oko návštěvníka 
si musí všimnout stavební preciznosti stavby. Kdo po-
stupoval dle instrukcí, podíval se zdarma dovnitř areá-
lu, kde se tajil dech nad obrovitostí areálu a množstvím 
spotřebovaných cihel. Koloseum bylo v plánu zastřešit, 
ale válečná mašinerie nakonec odčerpala tolik financí, 
že veškeré stavební plány Hitlera museli vzít za své. Je 
veliká škoda, že toto stavební veledílo zarůstá dnes ve-
getací a  tím se částečně ztrácí ruku v  ruce jeho odkaz 
i dominanta. Větší škoda pro lidstvo samozřejmě ale je, 
že se nepovedl ani jeden z vícero uskutečněných atentátů 
na samotného Hitlera.

Třetí zastávka patřila historickému centru, které bylo na 
konci války spojeneckými vojsky prakticky srovnáno se 
zemí, neboť jak známo, Norimberk byl baštou fašizmu. Prá-
vě zde byla před válkou přímo ukázková podpora  Hitlera. 
Na konci války bylo centrum města poškozeno plošnými 
nálety spojenců z 90 až 95 %. Dnes je to naopak jedno z nej-
hezčích městských center Evropy, které stojí za to vidět a jež 
je obehnáno 5,5 km ojedinělou zachovanou hradbou. Do-
minantou centra je říšský hrad, na kterém ve své době pa-
noval i Karel IV a kde se narodil jeho syn, další známý pa-
novník Václav IV. I když účastníci zájezdu měli na centrum 
s mapkou v ruce několik hodin, nikdo časově nemohl stih-
nout celou bohatou prohlídku historického centra, kterou 
jsem předem podrobně v  autobuse avizoval. Středověká 
obchodní pasáž, pozlacená fontána, obří kostely, říšský 
hrad, dům světoznámého malíře, fascinující podzemí, 
nejkrásnější ulice Norimberku, muzeum hraček, nej-
starší restaurace, dům opery, muzeum železnice, vícero 
sousoší, několik restaurací s klobáskami BRATWURST, 
dům a most tehdy žijícího kata a mnoho-mnoho další-
ho. Nelze zapomenout na „uličku lásky“, která je věrohod-
ně podobná té v Amsterdamu nebo v Hamburku. Někteří 
účastníci zájezdu napočítali za okny toto odpoledne kolem 
čtyřiceti polonahých, sexuchtivých, nebo spíše eurochti-
vých žen. Z Norimberku jsme vyjeli v 19 hodin, s jednou 
půlhodinovou pauzou jsme dorazili do Volče přesně o půl-
noci. Výrazné poděkování patří jako vždy OÚ za finanční 
příspěvek, který byl tentokráte určen pro každého jednot-
livce na večeři přímo v centru Norimberku.

• 

• Jednodenní zájezd může být pro některé jedince vítaná 
věc. Nejen za mne se přikláním k vícedennímu, z důvo-
du širší nabídky zážitků, jestliže větší ujeté zahraniční 
km se vždy stejně absolvovat musí. Proč jednou za rok 
nepoužít osobně heslo „peníze budou, ale my už dávno 
ne“ a neprožít mnohem více, co jde prožít pouze za ži-
vota. Je přeci lepší někde na hotelu přespat, ráno se sejít 
na pohodu u snídaně kolem „švédského stolu“ a mít celý 
další den jen a jen pro sebe.

• Proč neorganizuji zájezdy v CZ? Protože není poptáv-
ka jako po Evropě, kterou přeci jen trochu znám.Je to-
tiž strašně demotivující připravit na „klíč“ zájezd, kdy 
výsledkem je dle počtu sedaček v busu třetinový zájem, 
který zájezd nakonec logicky značně prodražuje.

 Šimek Milan
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BODAMSKÉ JEZERO   13.-15. 6. 2024

Tentokráte občané Volče (i ostatní) mají možnost vy užít 
další atraktivní nabídku v podobě třídenního zájezdu 
k BODAM SKÉMU JEZERU, které je přirozenou hranicí Ně-
mecka, Rakouska a Švýcarska. Pro jeho velikost je též na-
zýváno malým mořem. Švýcarské Alpy v pozadí, krásná 
příroda, vinice, malebná města, to je jen zlomek toho, co 
podtrhuje především příjemnou atmosféru celé oblasti.

CO UVIDÍME?
BODAMSKÉ JEZERO: Jezero 63 km dlouhé s plochou 
536 km2! Dovolenková atmosféra jak má být…
LINDAU: Perla Bodamského jezera nebo také dle regio
nální ankety, nejlepší místo pro život v této oblasti.
FRIEDRICHSHAFEN: Zde bychom mohli být svědky startu 
nebo přistání vzducholodě.
MEERSBURG: Městečko, které je díky své historii a kráse 
od roku 1988 na poštovních známkách SRN.
TRAJEKT: Po prohlídce Meersburgu přeplujeme i s auto
busem jezero do Kostnice.
KOSTNICE: Mj. navštívíme památník upálení Jana Husa 
a zastavíme se u domu, kde před tímto aktem žil. 
RÝNSKÉ VODOPÁDY – Švýcarsko: Největší vodopády Evropy.
STEIN AM RHEIN: Jedno z nejhezčích fasádně malova
ných měst Švýcarska.
MAINAU: Tento rozkvetlý ostrov přiláká ročně více jak 
milion návštěvníků. Atrakce minimálně Evropská.
ROTHENBURG OB DER TAUBER: Městečko, které je pro 
svou původní středověkou nedotčenost a ducha hojně 
využíváno filmaři celého světa.
PLZEŇ: Večeře a tanková PLZEŇ 
(toto zastavení není v ceně zájezdu).
Cena dotovaného zájezdu obsahuje prakticky vše 
a je stanovena na 5.750 Kč.
Přeprava luxusním autobusem, 2x nocleh ve 3* hotelu, 2x 
snídaně formou švédských stolů, 2x tříchodová  německá 

večeře, vstupy, lodní lístek na tra
jekt, osobní pojištění…
Proč jedeme tentokráte na jaře? 
Hlavní důvod je právě jarně roz
kvetlý ostrov MAINAU.
Barevný plakát s fotografiemi je 
zhruba tři týdny ve vývěsce.
S rezervací zájezdu u starostky nebo 
u p. Jandáka vůbec (!) ne otálejte, 
neboť zájezd je vskutku už nečeka
ně značně obsazen. 
Náročně pojatá příprava každé-
ho zájezdu spojená vždy s akutním 
předchozím kontrolním výjezdem do 
místa pobytu a následné průvodcov-
ství, je vždy z mé strany bezúplatné.

Bezesporu se jedná o jeden z nejlepších Evropských zá
jezdů, který lze stále za přijatelných podmínek absolvo
vat. Podobné zájezdy do této oblasti bývají v jakékoliv CK 
za mnohem větší peníze vyprodány vždy mezi prvními. 
Věřím, že cena 1.900, /den, obsahující dopravu, hotel, 
stravu, vstupy, je pro milovníka cestov ání stále přijatelná.
Info pro méně mobilní (hůře chodící): Zájezd se může zdát 
náročný. Tuto obavu k sobě vůbec nepřipouštějte. Jde 
o třídenní rozložení, žádné dlouhé km. Jsme hlavně na 
výletě a především lidé, kteří se umí dohodnout…

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA. Případná menší změ-
na programu může vést pro účastníky zájezdu vždy jen 
k lepšímu prožitku. Podrobný prozatímní itinerář je na 
stránkách obce, který si můžete vytisknout, nebo osobně 
na OÚ vyzvednout. Vyladěný závěrečný itinerář se objeví 
ve veřejném prostoru cca 14 dní předem. Tam bude na-
příklad informace, jak si rozdělit zavazadla, jež půjdou do 
zavazadlového prostoru autobusu, co je vhodné sebou na 
cestu, jaké mince na toaletu v SRN atd... 

Šimek Milan
t. 777 230 942

citát: Představte si to ticho, kdyby lidé říkali jen to, co vědí.
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VÁNOČNÍ VÝSTAVKA

Ráda bych se zmínila o obnovené tradici vánočních 
výstav. Ta letošní byla spojena s charitativní činností, 
za nápad děkujeme paní Janě Kratochvílové, Voleč 
106. Pojali jsme to tak, že budeme vybírat dobrovolné 
vstupné a příspěvek na občerstvení. Výtěžek této 
akce byl více než 20 tisíc Kč. Což nás velmi překvapi
lo a pořadatelky akce i zastupitelstvo obce ze srdce 
děkuje všem za velkorysé příspěvky. Tyto prostřed
ky obec doplní a obnos daruje základní škole Svítání, 
jmenovitě pro Ondru na úhradu jízdného školního 
autobusu z Volče do Pardubic, kterým Ondra denně 
dojíždí. Již vloni se obec podílela na jedné třetině ná
kladů, které jinak hradí jeho rodina. Maminka Ondry 
krátce po jeho narození ovdověla, má starší dceru 
a syna Ondreje, o nějž musí nadstandardně starat. 
Doufáme, že ji společně pomůžeme s jejím složitým 
údělem. Po obnovení tradice vánočních výstav jsme 
přivítali stálé i nové vystavovatelky, zájem byl velký, 
že nestačily stoly, které máme v kulturní místnosti 
a museli jsme si půjčit z hostince. 
Bylo vystaveno mnoho krásných, netradičních i tra
dičních výrobků, pokud jste byli tak víte, pokud jste 
nenašli čas se podívat, měli byste litovat. Letos se se
šlo i velké množství pečeného cukroví, za což velmi dě
kujeme paní Hrušové, paní Kratochvílové Janě i Anně, 
paní Kvasničkové, paní Mrštíkové a paní Kroupové. 
O spokojenost návštěvníků se staraly paní Mrštíková, 

Kroupová a  Horynová. 
Naše knihovnice Zuzky 
Štrobichová a Panchárt
ková připravily pro děti 
adventní čtení s tajen
kou. U dětí mě lo velký 
úspěch. Byla to nádher
ně strávená adventní 
sobota, plná milých se
tkání, vůní, hudby a vá
noční nálady. Těšíme se 
na příští rok.

Soňa Machurová
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 � KDE TO KURŇA JE aneb pár tipů na výlet

Tipy na výlet: 1. Údolí Plakánek - chalupa herce Josefa Dvořáka • 2. Sběratel v obci Únavov • 3. Nové administrativní centrum Masaryčka, Praha

1

2 3

citát: Nikdy neodkládej na zítřek, co můžeš udělat pozítří.

      NABÍDKA AKCÍ V ROCE 2024
30. 12. Od 11 h. vepřové hody ve VRTULI,  
 večer předsilvestrovské posezení 
6. 1. Výročka SDH 
19. 1. Zájezd divadlo VČD 
26.-27.1 Vepřové hody ve VRTULI 
2. 2. Ples SDH v Bukovce 
3.2.  Dětský karneval SDH v Bukovce 
17.2.  Dětský karneval ve Volči
23.-24.2  Poslední vepřové hody ve VRTULI 
9.3.  Zábava k MDŽ 
22.3.  Toulky historií obce, beseda,   
 promítání fotografií a filmu 
30.3.  Turnaj ve stolním tenise  
 určený pouze pro občany Volče 

30.4.  Pálení čarodějnic 
11.5.  Dětské divadélko 
13.-15.6.  Zájezd Bodamské jezero  
 (Německo-Švýcarsko) 
29.6.  Přivítání prázdnin - Volečská pouť 
31.8.  Ukončení prázdnin 
7.9.  O pohár starosty SDH Voleč 
12.10.  Drakiáda 
26.10.  Dýňování 
16.11.  Setkání se seniory 
16.11.  Turnaj v mariáši 
1.12. Rozsvěcení vánočního stromu 
7.12.  Vánoční výstava 
27.12.  Pochod PTP

Dvě dámy sedí u svého vánočního cukroví. Jedna povídá druhé: „Koukám, že ti trouba pěkně peče“
„Však mi to také dalo, než jsem ho k tomu dokopala.“



Poklad v pastoušce
V obecním baráku čp.17 – tzv. pastoušce je při sčítání obyvatel roku 1869 uváděna

rodina Jana Kmoníčka (11 osob) a židovská rodina Silbersteinů s Jakubem Thořem (9 osob).
Kolem r. 1880 si zde otevírá obchod s kořalnou a hracími kartami i žid Samek.

Noviny z 28. 4. 1887 přinesly zprávu, že při rytí zahrádky byl nalezen hrneček s mincemi. 
Stříbrné mince byly z doby krále Matyáše i pozdější.  

Část odkoupil hejtman Šedivý z Pardubic, něco Chlumecký zlatník.
O tom, že poklad nebyl ukrytý na zahradě, jak se traduje, ale zazděný v peci, vyprávěl 

V. Sirůček - kronikář (1914), který příběh slyšel od svého děda, který z čp. 17 pocházel.

Vlastnické právo k této chalupě řeší 23. 1. 1888 starosta V. Horyna s konšely Fr. Mrštíkem 
a Janem Horynou takto: „Obec Volečská prodala před dávnými lety domek ten Janu 

Kmoníčkovi, který jej postoupil svému synu Janovi a ten jej držel nepřetržitě po 27-30 
let, načež jej svému zeti a dceři, manželům Fr. A Kateřině Sirůčkovým v ceně 450 zl. 

do vlastnictví, držení a užívání postoupil. Cena trhová, za kterou obec Volečská svého času 
domek č.17 Janu Kmoníčkovi postoupila je neznáma, nevede se však v účtech obecních 

pražádný dluh a lze tudíž s plnou bezpečností tvrditi, že smluvená cena vypořádána byla.“ 
Nemovitost připadla manželům Sirůčkovým.

Šimek M. • (Převzato z veřejně dostupných zdrojů.)


